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CONSELL DE BARRI DE LA DRETA DE L'EIXAMPLE   

RESUM DELS PUNTS DE L’ORDRE DEL DIA I ACORDS 

16  de desembre de 2020   18.30h 

Sessió telemàtica  
  

 

Assistents 

Comissió de Seguiment: 
Xavier Llobet Megias, vicepresident 
Ma. Carme Méndez Bota. Consellera GM BeComú 
Marta Sendra Ibáñez. Consellera GM PSC 
Pol Serrano Pueyo. Conseller GM Junts x Cat 
Pedro Juan Sánchez Murillo. Conseller GM Ciutadans 
Jhosselyn Mycaela García Espín. Consellera GM ERC 
 
Relació d’entitats membres de la Comissió de Seguiment  
 
Coreixample 
Associació Veïns i Amics del passeig de Sant Joan 
Associació de Veïns i Veïnes Dreta Eixample 
 
Relació de persones membres de la Comissió de Seguiment no representants d’entitats 
que han assistit 
------ 
Representants d'altres entitats  
Ferran Martínez - AMPA Jesuïtes Casp 
 
Personal tècnic municipal i ponents 
 
Personal del districte de l'Eixample: 
Joan Cambronero Fernández. Gerent 
Regina Roqués González. Agent Policia de Barri GU 
Isabel Pagès. Cap de Comunicació   
Nuria Hernández Casado. Secretària del Consell de Barri 
Fidel González Pérez. Tècnic de Democràcia Activa i Descentralització 
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Nombre d'assistents: 

Assistència total en el moment de màxima afluència:     17 

Ciutadanes i ciutadans:         2 

Representants d’entitats:         5 

Altres (consellers, tècnics i ponents)     10 

 

Ordre del dia 

1. Eleccions de les i els membres de la Comissió de Seguiment.  
2. Eleccions de la vicepresidència del Consell de Barri. 
3. Informacions rellevants del barri. 
4. Torn obert de paraules. 

 
1. Benvinguda 

La sessió s’inicia a les 18.40, a causa d'uns problemes tècnics amb l'enllaç de la 
retransmissió en estreaming, que han obligat a canviar-lo per  aquest. Carme Méndez, 
consellera del barri, excusa el regidor del Districte de l'Eixample, en Jordi Martí Grau, 
qui no pot presidir avui el Consell, i dona la benvinguda a les persones assistents. 

La consellera fa un reconeixement a les Medalles d'Honor d'enguany, una recaiguda a 
una entitat del barri, Coreixample, pels seus 25 anys de trajectòria dinamitzant 
socialment i econòmica el barri i en felicita al seu president, en Xavier Llobet, i una 
altra a la Milagros Solé, del barri de la Sagrada Família, per la seva tasca voluntària, 
especialment amb la gent gran. 

2. Punts de l’ordre del dia 

2.1 i 2.2. El Fidel González, tècnic de Democràcia Activa i Participació explica les 
funcions de la Comissió de Seguiment i la vicepresidència del Consell de Barri, segons 
el reglament de participació ciutadana, i presenta la votació de candidatures a la 
renovació (veure document). 
Candidatures presentades: 
Vicepresidència: Xavier Llobet Megias, de l'Associació Coreixample 
Comissió de Seguiment: Entitats: Associació de Veïns i Veïnes de la Dreta de 
l'Eixample, Lluis Castañeda de l'Associació de Veïns i Amics del Passeig de Sant Joan, i a 
títol individual Maria Pilar Biarge Garcés, Daniel Piñol Jose i Mònica Julià Melendo 
ACORDS: S’aproven les candidatures per aclamació. 
 

https://www.youtube.com/watch?v=m2ufbmMDaR8&amp;feature=youtu.be
https://decidim-barcelona-production.s3.amazonaws.com/decidim-barcelona/uploads/decidim/attachment/file/9288/CB-DretaEix-201216_Docu-Eleccions-CdS-Vice.pdf
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2.3. Informacions rellevants del barri 

2.3.1. Superilla Barcelona - Toca de ple al barri. S’ha treballat molt l’eix del c. 
Girona amb el grup impulsor però ara cal una millora més àmplia a tota la ciutat, per 
complir les recomanacions de l’OMS. L'excés de contaminació provoca 1.000 morts 
anuals a BCN;  1 de cada 4 escoles exposada per sobre del límit legal i especialment al 
districte. Els entorns escolars per millorar la qualitat de vida per a escolars i veïnatge, 
iniciats com a mesura de govern al districte, s'estenen a la ciutat.  

Actuacions a totes les escoles públiques del barri: Al 2019 Institut Balmes, i al 
2020 a les escoles Carlit, 9 Graons, Concepció i Escolàpies Llúria. Tots amb gran acollida 
per les escoles. Ara hi ha llista d’espera. Al 2021 es farà Lestonnac (Aragó/Pau Claris). 

Es volen implementar 21 eixos verds i places de  barri. Objectiu al districte: 1 de 
cada 3 carrers eix verd i distància màxima de 200 metres a eix verd o plaça de mida 
similar a les del barri de Gràcia. 

Dreta: Eix verd c. Girona i ara nou Eix c. Consell de Cent (implementat com a 
mesura Covid amb mobiliari tàctic). Previsió projectes: redacció al maig de 2021 i inici 
d'obres primer trimestre 2022. El grup impulsor va demanar un pla d’usos. Aprovat el 
del c. Girona al Ple municipal de novembre, essent una eina per diversificar, no fer 
monopolis i ajudar a una bona integració del comerç. Guany respecte al previst 
inicialment: projecte estructurant a tot Girona i a Consell de Cent, amb supercruïlla 
(plaça) a l'encreuament. Informat al Grup de Superilles i Taula d’Emergència climàtica. 

Actuacions xarxa bàsica: Carrils bici a Pau Claris baixada, Llúria pujada, reducció 
carrils a trams de Bruc i reducció 2 carrils a Aragó (1 per transport públic i 1 per bici).  

2.3.2. Urbanisme i mobilitat  

Actuacions Nadal: Per incentivar el comerç i l’entorn Festes de Nadal, a Pl. 
Catalunya es farà el Festival de Nadal amb 100 accions culturals i una instal·lació 
lumínica a la pl. Universitat. Es mantenen la Fires de Reis Gran Via i de Nadal Sagrada 
Família, amb mesures Covid marcades pel PROCICAT i excepció de taxes a comerciants. 

Entorn ronda Universitat: Acord amb la Generalitat per fer transformació 
d'aquest espai. Trasllat de parades d’inici i final de línies regulars supramunicipals de 
més impacte a l'espai públic, aprovades en un ple, gràcies a la lluita de veïns 
plataforma i associacions. 11 de 15 línies es treuen i s’ubicaran al primer trimestre de 
2021 a les estacions d’autobusos existents o llocs amb menys afectació veïnal, reduint 
un 60% les expedicions actuals. També es desplaçaran altres 5 línies del barri (com a 
Pau Claris/Consell de Cent o Casp). Objectiu: millorar eficiència de les línies, oferir una 
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millor experiència per a persones usuàries i minimitzar l'impacte a la zona. Millores a 
l'entorn com vorera nova a la ronda Universitat i increment del verd.  

Educació:   

Posada en marxa de l'escola-institut Eixample, al c. València/Rbla. Catalunya, 
amb dues línies d'escola pública que s'incrementen al barri, a través de l'adquisició 
d'una escola concertada ja existent.  

Escola 9 graons: Fets treballs de desamiantat a la teulada de l'edifici del costat i 
al 2021 es farà la compra del solar que toca a passeig de Sant Joan. 

Tauletes digitals per alumnat vulnerable. Ajuntament ha posat a disposició 300 
tauletes a escoles al curs anterior i al principi d’octubre 610 alumnes han accedit  a 
aquest préstec que es facilita quan han d'estar confinats a casa i es retornen per la 
reutilització d'altre alumnat. Fons Covid de 500.000 euros per 3.000 tauletes. 

2.3.3. Equipaments 

Espai veïnal del c. Aragó 317. Previsió acabament obres finals febrer-març i 
posada en funcionament per a les entitats del barri.  

Taller Masriera (c. Bailèn, 70-72): Al juliol permuta amb Fundació Pere Relats 
per adquirir-lo, per a equipament de ciutat i de barri, després d'una llarga reivindicació 
veïnal. S'han fet arranjaments de seguretat i s'inicien visites mensuals a l’edifici a l'any 
2021,  gestionades per Open House BCN amb suport d'entitats veïnals. Es convida a 
participar-hi, Inscripcions online.  Ara servei de catalogació i condicionament de l’espai 
i estudi de com fer procés participatiu per definir usos i projecte de barri i ciutat en 
aquest mandat; s'encoratja les entitats a participar-hi. El  proper mandat es voldria 
executar les obres. Ara reunions amb l’ICUB per valoració patrimonial de l’equipament. 

Nou interior d’illa de l’antic cinema Novedades (c. Casp, Pg. Gràcia, Pau Claris). 

Millora Interior d’illa Torre de les Aigües el passat mes de juliol: pintura bancs, 
neteja pintades i piscina i canvis en la senyalització. 

Obres al barri: 

Diagonal. Iniciades el 23 novembre les obres del col·lector de la Diagonal, 
prèvies a les del tramvia, que s'iniciaran a la tardor de 2021. Gener 2022 acabaran les 
obres del col·lector. Obra clau recollida al Pla Directori Integral de Sanejament de 
Barcelona, en compliment dels compromisos de la Declaració d'Emergència Climàtica 
per adaptar el sistema de clavegueram i drenatge de la ciutat als efectes del canvi 
climàtic. Afectacions a la mobilitat a calçada central des de R. Llúria fins Aragó i cal 
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desviar el trànsit per Aragó-Mallorca en sentit Llobregat i per Rosselló-València en 
sentit Besòs. Afectacions al verd. S’han tret 6 plàtans i 5 alzines. Les alzines es 
traslladen i replanten a altres llocs de la ciutat; si algun exemplar no està en bones 
condicions anirà a reciclatge. També actuació de poda a 12 plàtans i 13 alzines. En 
acabar les obres es replantarà la zona.  

2.4. Torn obert de paraules 

Els veïnat expressa les següents queixes o peticions, que es remetran als departaments 
municipals corresponents: 

Preguntes/Comentaris Respostes 

Ferran Martínez - AMPA Jesuïtes Casp. 
Demana pacificació de l'escola. 
Tres cantonades i  a R. Llúria/G. 
Via entrada P3, vorera estreta, 
perill d'atropellament. Carril bici 
ocupat per vehicles que hi 
estacionen i no hi ha control de 
G.U. Demana senyal reducció 
velocitat, indicar zona escolar, 
berlineses... 

S’estan recollint les peticions de cada 
escola. Al 2021 es crearà la taula de 
valoració per veure com es tiren 
endavant. S’estan implementant les 
Berlineses (peraltes), a terra velocitat 30 i 
Estudien el cas i parlen amb G.U. i 
mobilitat. 

Jaume Artigues - AVDE. Arbrat Diagonal. 
Protestes veïnals perquè no se n'ha 
informat. A Parcs i Jardins han dit que van 
directament a compostatge. Voldrien 
estar segurs que només hi ha 11 arbres 
afectats i saber si es replantarà.  

S’ha demanat reunió informativa a 
Ecologia Urbana per a veïnat i comerç. 
Informades escales afectades amb mapes 
d’escala informant d’obres, restricció de 
trànsit i actuacions a l’arbrat. Allà indica 
que es replantarà quan finalitzin obres. 

Jaume Artigues - AVDE. Queden en 
espera que es convoqui el grup impulsor i 
que el de Consell de Cent comenci ja a 
participar, fer pedagogia i donar resposta 
als diferents conflictes. 

A partir de gener de 2021. 

Jaume Artigues - AVDE. Taller Masriera. 
Contents i important per al barri. Cal 
participació ciutadana i constituir un grup 
impulsor per parlar de quins serveis ha de 
donar a la Dreta de l’Eixample.  

A partir de gener de 2021. 



 
 

 Districte de l'Eixample 
 
 

Resum Consell de Barri Dreta Eixample 16/12/2020   6 
 

Jaume Artigues - AVDE. Petició de places 
escolars públiques (demanda i oferta), 
demanat a la darrera comissió de 
seguiment. 

Es transmeten les dades del barri 
facilitades pel Consorci d’Educació:  

P3: oferta de 10 centres, 18 grups, 450 
places. Demanda 429 i matrícula final 
401. Vacants 49 places. 1r. ESO oferta de 
3 centres, 9 grups, 207 places. Demanda 
164 i matrícula final 213.  Veure enllaç. 

Jaume Artigues - AVDE. Habitatge. 
Darrera taula d’habitatge a principis de 
2020. Havia d’aportar balanç del 2019: 
nombre desnonaments, habitatges 
protegits construïts... El tema ha 
empitjorat i trajectòria complexa. 
Aprovada regulació de preus però l’índex 
de preus + 20%. Al barri molta oferta 
(15% del parc d’habitatge), però es 
mantenen uns preus inassequibles.  

Preparant propera taula. Hi ha un dèficit 
d’habitatge públic important a la Dreta i a 
tot l'Eixample.  Lliurades obres de 35 
pisos a Germanetes; al febrer Ali Bei, 100; 
rehabilitant Aragó, 317;  recentment  
adquirit edifici al c. Còrsega i en marxa 
altres promocions. Demanaran l’informe 
del 2019. 

Xavier Llobet - Coreixample. Queixes 
d'embotellament de trànsit al c. València 
per les obres de la Diagonal i carril 
eliminat de València. També dificultats a 
Consell de Cent. Tot està coincidint i 
caldria estudiar millores. 

Es pren nota. Es parlarà amb mobilitat i 
G.U. a veure què es pot fer. 

Xavier Llobet - Coreixample. Que no passi 
igual al c. Consell de Cent com va passar 
al grup impulsor del c. Girona que 
després de 3 anys no s’hagi passat d’un 
projecte estructurant a un tàctic. 

Al c. Girona s’ha guanyat temps perquè hi 
havia una part que es faria tàctica i ara 
s’implementarà tot amb estructurant. 
S’agraeix tota la col·laboració feta per  les 
entitats al grup impulsor. 

https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.amazonaws.com/decidim-barcelona/uploads/decidim/attachment/file/9366/CB-DretaEix-201216-Docu-DadesEscolars.pdf
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Dolors Ylla - AVDE - Local d’Aragó, 317. 
AAVV ha manifestat la seva posició i no 
ha rebut resposta. Caldria que en parlin 
Coreixample, Joves i AVDE. Demanen 
lideratge del districte per desencallar; 
que convoqui a totes les entitats. 

Xavier Llobet: Va haver-hi una reunió al 
districte i es va parlar de compartir el 
local, el van visitar i li va semblar bé però 
l’AVDE i Dreixa havien de dir si estaven 
disposats a compartir.  

Jaume Artigues: la Dreixa no ha encaixat 
bé aquesta proposta de compartir i estan 
pendents de treballar aquest conflicte. 
AVDE ha enviat carta de resposta al 
districte demanant obrir un espai al 
Masriera perquè tinguin més espai.  

Dolors Ylla: la Dreixa, que ja té molt 
avançada la seva constitució legal, no veu 
ben rebut que no se’ls convoqui a les 
reunions com a entitat de ple dret, 
independent de l'AVDE.   

Xavier Llobet: Creu que l'AVDE no ha de 
mediar entre La Dreixa i Coreixample sinó 
que La Dreixa contacti amb ells, per 
manifestar el que considerin i dialogar.  

Només rebuda resposta de l’AVDE al 
regidor, gerent i ella. Caldrà tornar a 
seure a mitjans de gener per veure com 
s’aborda la dinamització de l’espai. 
Encoratja a Coreixample perquè faci 
arribar la resposta i que les entitats es 
trobin. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Consellera diu que es convocarà reunió al 
gener amb totes les parts.  

Jaume Morey. Veí. Quan duraran les 
obres a Diagonal/pg. St. Joan.?  

Fins a gener de 2022. El districte 
desconeix traçat al llarg dels mesos. 
S’informarà de fases i afectacions a 
reunió informativa del gener. 

Jaume Morey. Veí. Col·lapses molt 
importants a Aragó/pg. St. Joan. 

S'és conscient d'aquestes dificultats. Es 
parlarà amb mobilitat. 
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4. Tancament 

La consellera dona les gràcies a les persones assistents i acomiada la sessió a les 20h. 

 

 

Barcelona, 18 de gener de 2021 

 

 

 

Secretària del Consell de Barri                                              

Dreta de l'Eixample                                              

 

 

 

Sra. Nuria Hernández Casado       
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